
 

 

36 DJSS .2025 Volume 2 .issue 6 

 

 2025/ 12 /25تاريخ نشر البحث                  10/2025/ 14تاريخ استلام البحث 

 

   

 

mailto:mohammed.jabbar@utq.edu.iq


 

 

37 
DJSS .2025 Volume 2 .issue 6 

 

The Impact of Using Tactical Phrase Patterns on Developing Jump Shooting and Offensive 

Follow-Up Skills in Basketball for Advanced Players 

Dr. Mohammed Jabbar Munadi 

mohammed.jabbar@utq.edu.iq 

College of Physical Education and Sport Science, University of Thi-Qar, Thi-Qar, 

64001,Iraq 

Research Received: 14/10/2025 Research Published: 25/12/2025 

Abstract 

Interest in basketball is growing in both developed and developing countries worldwide 

due to its widespread popularity. The sport has been the subject of numerous research 

studies, which have played a crucial role in developing the game and its players. Countries 

are making significant efforts to provide the necessary material and moral support to 

elevate the sport for all age groups. 

The research problem arose from the researcher's practical experience as a basketball coach 

with diverse age groups. He observed that some coaches do not utilize tactical patterns that 

simulate real-world competitive conditions. This leads to a gap between training and 

competitive performance, negatively impacting the achievement of desired results. The 

researcher defined the research objectives and hypotheses. The human element of the study 

consisted of the players of the Al-Nasiriya Sports Club's senior basketball team during the 

2023–2024 sports season. Pre-tests were administered, followed by the application of 

tactical phrases in training sessions. After the program concluded, post-tests were 

conducted. The researcher then presented, analyzed, and discussed the results in light of the 

impact of using tactical phrases. In conclusion, the researcher presented the most prominent 

findings, including: 

Employing tactical phrases in training, along with the accompanying simulation of actual 

competition conditions, effectively contributes to developing several complex offensive 

skills in basketball, including: 

- Jump shooting after dribbling from the free-throw line 

- Tracking and scoring 
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 ( 1جدول )

 ة وتجانس العينة داخل المجموعة  يوضح تكافؤ المجموعتين الضابطة والتجريبي 

 المتغيرات  ت

 المجموعة التجريبية المجموعة الضابطة 

   Tقيمة 
 المحتسبة 

مستوى  
 ± ع  س دلالة

معامل 
الاختلاف  

% 
 ± ع  س

معامل 
 الاختلاف % 

 غير معنوي 0.401 4.858 0.894 18.4 2.456 0.447 18.2 العمر )سنة(  1

 غير معنوي 0.381 0.785 0.547 69.6 1.288 0.894 69.4 الوزن )كغم( 2

 غير معنوي 0.283 0.495 0.894 180.6 0.605 1.095 180.8 الطول )سم(  3

4 

التهديف بالقفز بعد اداء 
 الطبطبة 

من خط الرمية الحرة  
 )عدد( 

 غير معنوي 0.566 9.767 0.547 5.6 7.706 0.447 5.8

5 
متابعة الكرة والتهديف  

 )عدد( 
 غير معنوي 1.266 7.209 0.447 6.2 7.706 0.447 5.8

1.860=  0.05ومستوى دلالة  8قيمة )ت( الجدولية عند درجة حرية 
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 يبين صدق الاختبارات للمهارات الهجومية المركبة بكرة السلة

 الاختبارات ت

رياضيون غير  

 ممارسين اللعبة 
  Tقيمة  لاعبون متقدمون

 المحتسبة 

مستوى  

 الدلالة 
 ± ع  س ± ع  س

1 
التهديف بالقفز بعد أداء الطبطبة من 

 خط الرمية الحرة 
 معنوي  10.617 0.994 5.9 0.699 1.6

 معنوي  14.509 0.516 5.6 0.567 1.9 متابعة الكرة والتهديف  2

1.734=  0.05( تحت مستوى دلالة 18الجدولية عند درجة حرية )  Tقيمة 

 (3جدول )
 يبين ثبات الاختبارات للمهارات الهجومية المركبة بكرة السلة  

 الاختبارات ت
 معامل  الأختبار الثاني  الاختبار الاول  

 الثبات 
مستوى  
 ± ع  س ± ع  س الدلالة  

1 
من  الطبطبة  أداء  بعد  بالقفز  التهديف 

 خط الرمية الحرة )عدد(
 معنوي   0.805 1.567 5.3 0.994 5.9

 معنوي   0.748 0.632 5.8 0.416 5.6 متابعة الكرة والتهديف )عدد(   2

 0.549=   0.05( تحت مستوى دلالة 8قيمة )ر( عند درجة حرية )
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 (4جدول )
البعدية   -البعدية  )المحتسبة والجدولية( للأختبارات Tيوضح الاوساط الحسابية والانحرافات المعيارية وقيم 

 للمجموعة الضابطة والتجريبية  

 الاختبارات ت
المجموعة الضابطة  

 )بعدي( 
المجموعة التجريبية 

 )بعدي( 
  Tقيمة 

 المحتسبة 
مستوى  
 الدلالة  

 ± ع  س  ± ع  س

1 
التهددديف بددالقفز بعددد أداء الطبطبددة 

 من خط الرمية الحرة )عدد(
 معنوي   2.811 0.707 8 0.894 6.4

 معنوي   4.198 0.548 8.6 0.894 6.4 متابعة الكرة والتهديف )عدد( 2

 1.860=  0.05( تحت مستوى دلالة  8الجدولية عند درجة حرية ) Tقيمة 



 

 

47 
DJSS .2025 Volume 2 .issue 6 

 



 

 

48 
DJSS .2025 Volume 2 .issue 6 

 

 

 

 

 

 



 

 

49 
DJSS .2025 Volume 2 .issue 6 

 

 

 

 

 

 

 . 97،ص2014، العراق ،شركة بلورة الجنوب،1،ط  التدريب الرياضيجبار علي جبار:  .1
  ، اساسيات كتابة البحث العلمي في التربية البدنية وعلوم الرياضة حيدر عبد الرزاق كاظم :  .2

 . 123،ص2015،العراق،البصرة، شركة الغدير للطباعة والنشر المحدودة، 1ط
، جامعة بغداد، مطابع  الأعداد الفرقي لكرة السلة رعد جابر باقر الرشيد وعبد الحكيم محمد الطائي:  .3

 . 123وزارة التعليم العالي والبحث العلمي، ب. ت، ص 
، عمان دار الشروق للنشر  1، طالألعاب الحركيةريسان خريبط مجيد وسركية سكندر فج:  .4

 .  83، ص  2000والتوزيع، 
، العراق    المرشد في كتابة الرسائل والاطاريحعامر سعيد الخيكاني وايمن هاني الجبوري :  .5

 . 149، ص 2016،النجف، دار الضياء للطباعة والتصميم، 
 . 233، ص  1987، مطابع جامعة الموصل،  كرة السلة فائز بشير حمودات ومؤيد عبد الله جاسم:  .6
 . 25، ص  1985،  التدريب الرياضي بين المبدأ و التطبيقفائز حمودات وآخرون:  .7
، ص  2009، العراق، البصرة، مطبعة النخيل، 1، طالتدريب الرياضي الحديثماجد علي موسى :   .8

13  . 
,   الاساليب الاحصائية في مجالات البحوث التربوية مروان عبد المجيد:  محمد جاسم الياسري , .9

 .   77, ص 2001, مؤسسة العراق للنشر والتوزيع , عمان , 1ط
،بغداد،  2، طالتطبيق الميداني لنظريات وطرائق التدريب الرياضيمحمد رضا ابراهيم المدامغة:  .10

 . 93ص 2008مكتب الفضلي، 
 .   147، ص 2000، دار الفكر العربي، الحمل التدريبي والتكيف، القاهرة محمد عثمان:  .11
 . 76، ص 2001، القاهرة، دار الفكر العربي، التدريب الرياضي الحديث مفتي ابراهيم حماد:  .12

 
 Tuckman, Bruce W. Conaucting Educational Research. 2nd Edition, New York, 
Harcourt Jovanovich Inc. 1978, P221.    
 



 

 

50 
DJSS .2025 Volume 2 .issue 6 

 

 
 

   

 


